
  



  



 
 

 

 



 

1Целиосвоениядисциплины(модуля) 
совершенствованиепрофессиональныхкомпетенцийвобластиакадемическогописьм

а,необходимыхдляосуществлениянаучнойипрофессиональнойдеятельностинаиностранном

языке. 
  

2Местодисциплины(модуля)вструктуреобразовательнойпрограммы 

ДисциплинаАкадемическоеписьмонаиностранномязыкевходитвчастьучебногоплан

аформируемуюучастникамиобразовательныхотношенийобразовательнойпрограммы. 
Дляизучениядисциплинынеобходимызнания(умения,владения),сформированныевр

езультатеизучениядисциплин/практик: 

Дискурс 
Методологияиметодынаучногоисследования 
Практикумустногоиписьменногоперевода 
Знания(умения,владения),полученныеприизученииданнойдисциплиныбудутнеобхо

димыдляизучениядисциплин/практик: 
Практикумпопрофессионально-ориентированномуобщению 
Производственная-научно-исследовательскаяработа 
Учебная-научно-исследовательскаяработа 
Лингводидактика 

  
3Компетенцииобучающегося,формируемыеврезультатеосвоения 
дисциплины(модуля)ипланируемыерезультатыобучения 
Врезультатеосвоениядисциплины(модуля)«Академическоеписьмонаиностранномя

зыке»обучающийсядолженобладатьследующимикомпетенциями: 
  

Код

инд

икат

ора 

Индикатордостижениякомпетенции 

ПК-2Способенприменятьвпрактикеустнойиписьменнойречинормысовременногоиностран

ногоязыка 
ПК-

2.1 
применяетпонятийныйаппаратиадекватнуюисследовательскуюметодологиювизбран

нойобластинаучной/проективнойдеятельности,формулируетцелиизадачинаучногоис

следования/проекта,атакжедемонстрируетумениеучитыватьопытисследованийвсмеж

ныхобластях; 

ПК-

2.2 
обосновываетвыводыпорезультатамнаучногоисследования/проекта,формулируетиар

гументируетактуальность,теоретическуюзначимостьипрактическуюценностьисследо

вания/проекта; 
ПК-

2.3 
используетразличныебазыданных,электронныебиблиотекииэлектронныересурсы,нео

бходимыедляорганизацииисследовательской,проектнойиинойдеятельностиобучающ

ихсяпопрограммамбакалавриатаи(или)ДПП; 

  



 4.Структура,объёмисодержаниедисциплины(модуля) 
Общаятрудоемкостьдисциплинысоставляет3зачетныхединиц108акад.часов,втомчисле: 
–контактнаяработа–8,7акад.часов: 
–аудиторная–8акад.часов; 
–внеаудиторная–0,7акад.часов 
–самостоятельнаяработа–95,4акад.часов; 
 
–подготовкакзачёту–3,9акад.часа 
Формааттестации-зачет 

          

Раздел/тема 
дисциплины К

у
р

с 

Аудит

орная 
контак

тнаяра

бота 
(вакад.

часах) 

С
ам

о
ст

о
я
те

л
ь
н

ая
р

аб
о

та
ст

у
д

ен
та

 Видс

амост

оятел

ьной 
работ

ы 

Форматеку

щегоконтр

оляуспевае

мостии 
промежуто

чнойаттест

ации 

Кодко

мпете

нции Л

е

к

. 

л

а

б

. 
з

а

н

. 

пр

ак

т.з

ан. 

1.Раздел1Особенностиакадемическогообщения.  

1.1Академическоеобщение:понятие,виды.Академическаяграмотность.Ака

демическоеписьмокакспособакадемическойкоммуникации.Основныеособе

нностиакадемическоготекста.Системаакадемическихжанров.Академическа

яэтикакакаспектнаучногообщения. 

2 2 
  2

0 

Изуче

ние 

литер

атуры 

по 

теме. 

Выпо

лнени

е 

задан

ий. 

Опрос.Про

верказадан

ий. 

ПК-2.

1,ПК-

2.2,П

К-2.3 

Итогопоразделу 2   2

0 
   

2.Раздел2Лингвостилистическиеособенностинаучногостиляречи. 
 

2.1Лексические,грамматические,стилистическиеособенностиписьменныха

кадемическихтекстовнаанглийскомязыке.Пунктуация. 
2 

  
2 

3

0 

Выпо

лнени

езада

ний. 

Проверказа

даний. 

ПК-2.

1,ПК-

2.2,П

К-2.3 

Итогопоразделу   2 3

0 
   

3.Раздел3Научнаястатьякакособыйтипакадемическоготекста. 
 

3.1Структуранаучнойстатьи.Языкнаучнойстатьи. 2 

2

/

2

И 

 
2 

4

5

,

4 

Выпо

лнени

е 

задан

ий. 

Напи

сание 

аннот

ации 

к 

научн

ой 

стать

е. 

Проверказа

даний.Нап

исаниеанн

отации. 

ПК-2.

1,ПК-

2.2,П

К-2.3 

Итогопоразделу 2

/

2

И 

 2 4

5

,

4 

   
Итогозасеместр 4

/

2

И 

 4 9

5

,

4 

 зачёт  
Итогоподисциплине 4

/

2

И 

 4 9

5

,

4 

 зачет    



5Образовательныетехнологии 
 

информационныелекции,семинары-дискуссии,культуроведчески-ориентированные

проблемныезадачи,ИКТ. 
 

6Учебно-методическоеобеспечениесамостоятельнойработыобучающихся 
Представленовприложении1. 

 
7Оценочныесредствадляпроведенияпромежуточнойаттестации 
Представленывприложении2. 

 
8Учебно-методическоеиинформационноеобеспечениедисциплины(модуля) 
а)Основнаялитература: 
1.Антропова,Л.И.Практикумпонаписаниюнаучныхстатейнаанглийскомязыке"Engli

shAcademicWriting":практикум/Л.И.Антропова,Д.А.Савинов,О.В.Тулупова;МГТУ.-Магни

тогорск:МГТУ,2017.-1электрон.опт.диск(CD-ROM).-Загл.ститул.экрана.-URL:https://magtu

.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3256.pdf&show=dcatalogues/1/1137109/3256.pdf

&view=true(датаобращения:04.10.2019).-Макрообъект.-Текст:электронный.-Сведениядост

упнытакженаCD-ROM. 

2.Анохина,С.А.Лингвистическиеосновыделовогописьма:практикум/С.А.Анохина;

МГТУ.-Магнитогорск:МГТУ,2017.-1электрон.опт.диск(CD-ROM).-Загл.ститул.экрана.-UR

L:https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3387.pdf&show=dcatalogues/1/11

39246/3387.pdf&view=true(датаобращения:04.10.2019).-Макрообъект.-Текст:электронный.-

СведениядоступнытакженаCD-ROM. 

 

 
б)Дополнительнаялитература: 
1.Антропова,Л.И.Переводкаквидпрофессиональнойкоммуникативнойдеятельности

.Практикумпопереводунаучно-техническихтекстовнаанглийском,немецкомифранцузскомя

зыкахдлястудентоввузов:практикум/Л.И.Антропова,Т.Ю.Залавина,Н.В.Дёрина;Магнитого

рскийгос.техническийун-тим.Г.И.Носова.-Магнитогорск:МГТУим.Г.И.Носова,2019.-1CD-

ROM.-Загл.ститул.экрана.-URL:https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=38

59.pdf&show=dcatalogues/1/1530474/3859.pdf&view=true(датаобращения:25.10.2019).-Макр

ообъект.-Текст:электронный.-СведениядоступнытакженаCD-ROM. 

 
 

в)Методическиеуказания: 
Методическиеуказаниядляобучающихсяпоосвоениюдисциплиныпредставлены в 

приложении 3 

 
 

  

https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3256.pdf&show=dcatalogues/1/1137109/3256.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3256.pdf&show=dcatalogues/1/1137109/3256.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3256.pdf&show=dcatalogues/1/1137109/3256.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3387.pdf&show=dcatalogues/1/1139246/3387.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3387.pdf&show=dcatalogues/1/1139246/3387.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3859.pdf&show=dcatalogues/1/1530474/3859.pdf&view=true
https://magtu.informsystema.ru/uploader/fileUpload?name=3859.pdf&show=dcatalogues/1/1530474/3859.pdf&view=true


 

     
г)ПрограммноеобеспечениеиИнтернет-ресурсы: 
 

     

Программноеобеспечение 
 

НаименованиеПО №договора Срокдействиялицензии 
 

 
MSWindows7Professional(длякла

ссов) 
Д-1227-18от08.10.2018 11.10.2021 

 

 
FARManager свободнораспространяемое бессрочно 

 

 
7Zip 

свободнораспространяемоеП

О 
бессрочно 

 

 
MSOffice2007Professional №135от17.09.2007 бессрочно 

 

     
Профессиональныебазыданныхиинформационныесправочныесистемы 

 Названиекурса Ссылка  

Электронная база периодических изданий 

EastViewInformationServices, ООО «ИВИС» 
https://dlib.eastview.com/   

 

  

 
Национальнаяинформационно-аналитическаясистема–Российс

кийиндекснаучногоцитирования(РИНЦ) 
URL:https://elibrary.ru/pr

oject_risc.asp  

 

 
ПоисковаясистемаАкадемияGoogle(GoogleScholar) 

URL:https://scholar.googl

e.ru/  
 

 Информационнаясистема-Единоеокнодоступакинформационн

ымресурсам 
URL:http://window.edu.ru

/  
 

 
Электронные ресурсы библиотеки МГТУ им. Г.И. Носова 

http://magtu.ru:8085/marc

web2/Default.asp  

 

 
Университетскаяинформационнаясистема РОССИЯ https://uisrussia.msu.ru  

 

9Материально-техническоеобеспечениедисциплины(модуля) 
     

Материально-техническоеобеспечениедисциплинывключает: 
1.Учебныеаудиториидляпроведениязанятийлекционноготипа.Оснащение:Мультим

едийныесредствахранения,передачиипредставленияинформации. 
2.Учебныеаудиториидляпроведенияпрактическихзанятий,групповыхииндивидуаль

ныхконсультаций,текущегоконтроляипромежуточнойаттестации.Оснащение:Мультимеди

йныесредствахранения,передачиипредставленияинформации.Комплекстестовыхзаданийдл

япроведенияпромежуточныхирубежныхконтролей. 
3.Помещениядлясамостоятельнойработыобучающихся.Оснащение:Персональныек

омпьютерыспакетомMSOffice,выходомвИнтернетисдоступомвэлектроннуюинформационн

о-образовательнуюсредууниверситета. 
4.Помещениедляхраненияипрофилактическогообслуживанияучебногооборудовани

я.Оснащение:Шкафыдляхраненияучебно-методическойдокументации,учебногооборудова

нияиучебно-наглядныхпособий. 
 

 

https://dlib.eastview.com/
https://elibrary.ru/project_risc.asp
https://elibrary.ru/project_risc.asp
https://scholar.google.ru/
https://scholar.google.ru/
http://window.edu.ru/
http://window.edu.ru/
http://magtu.ru:8085/marcweb2/Default.asp
http://magtu.ru:8085/marcweb2/Default.asp
https://uisrussia.msu.ru/


Приложение 1 

Учебно-методическое обеспечение самостоятельной работы обучающихся 

По дисциплине «Академическое письмо на иностранном языке» предусмотрена аудиторная 

и внеаудиторная самостоятельная работа обучающихся.  

Аудиторная самостоятельная работа обучающихся предполагает выполнение практических 

заданий на занятиях.  

 

Перечень аудиторных заданий (АЗ): 

АЗ № 1  

Use comma where needed. 

1. The Mississippi which runs through the USA is one of the longest rivers. 

2. When the sample is ready remove it from the solution. 

3. Twenty people were interviewed but only two of them were hired. 

4. Internet it is widely acknowledged has a positive and negative side. 

5. Surprisingly the findings were not in agreement with any of the assumptions. 

Moreover in many experiments they were the direct opposite of what had been expected. 

6. Apples pears peaches and plums were all genetically modified in turn. 

7. However it would be better to split up the paragraph into two parts. 

8. There are some benefits of this: profit is higher deadlines and other constrains are 

more easily met and customers are generally satisfied. 

9. Vitamin C which is known as ascorbic acid is required by the organism for the 

growth and repair the tissue. 

10.  Global warming leads to change of climate which will eventually affect people 

throughout the world. 

 

 

АЗ № 2  

Delete one redundant word. 

1. One suitable approach is to separate the boys from the girls. 

2. Our parent company is located in Moscow. 

3. The results obtained emphasize that a = b. 

4. We have seen from actual experience that this decision is not appropriate. 

5. Chemical interaction between organic matter and colorant lead to discoloration 

phenomena. 

6. Reliability and simplicity are typical characteristics of that vehicle. 

7. If there is water present in that pipe, this may cause rust. 

8. They have made an advance plan for the work. 

9. Another possible method is to calculate A after B. 

10. Our study activity consists of a, b and c. 

 

АЗ №3  

Correct the tense 

1. In 2016, he has suggested that compound sentences could also lead to increased 

levels of stress for the reader. 

2. This construction technology has been exploited by the ancient Chinese for the 

Great Wall. 

3. In 2007 they challengesthe antiwar movement. The fact that they is in favor of war 

means that … 

4. Jackson has first used this method more than a twenty years ago. 

5. Marie Curie is born in Warsaw in 1867. In December 1903 she has been awarded 

the Nobel Prize in Physics. 

 

 



АЗ № 4  

Rewrite the sentences, use the active voice. 

1. The data were comparedwith those of Travis. 

2. The important trends are shown in Figure 9. 

3. This program is mostly aimed at developing an alternative to the television. 

4. In the following chapter the key principles of academic writing is outlined. 

5. The following characteristics are supported by the device: a, b and c. 

6. This article is focused on the best way to control the activities of high school 

students. 

 

АЗ № 5  

finding synonyms: nouns  

Write at least one synonym for each of the words in bold. 

1. In the first step of the process … 

2. This new equipment has the ability to outperform all previous versions. 

3. Our procedure is a clear improvement on current methods. 

4. Our study provides additional support for alternative methods for treating this disease. 

5. Apart from this slight discordance, the result is confirmation of … 

6. There are several possible explanations for this result. 

7. The results point to the likelihood that the species will be extinct within 5 years. 

8. Further experimental investigations are needed to estimate … 

9. These findings suggest the following directions for future research: 

10. An important issue to resolve for future studies is … 

 

АЗ № 6  

finding synonyms: adverbs and prepositions 2 

Write at least one synonym for each of the words / phrases in bold. 

1. Almost two-thirds of the participants (64%) commented that … 

2. In response to Question 1, most of those surveyed indicated that … 

3. Interestingly, only 7–8 year olds were able to find the answer. 

4. There were no significant differences between the two systems in terms of cost. 

5. Overall, our results show this machine outperforms all the others on the market. 

6. The correlation between the two procedures is worth noting because … 

7. In contrast to earlier findings [Castenas, 2009], we … 

8.Despite the lack of agreement, we believe our findings compare well with … 

9. Although there was some inconsistency … 

10. We hope that our research will be helpful in solving this difficulty. 

Atthesametimewebelievethat .... 

 

 

Внеаудиторная самостоятельная работа обучающихся осуществляется в виде изучения 

литературы по соответствующему разделу с проработкой материала и  выполнения 

домашних заданий. 

 

Примерные индивидуальные домашние задания (ИДЗ): 

 

ИДЗ № 1 

Reduce the number of commas. 

1. The samples, each of which was unique, weighed 58 g. 

2. Let us strengthen, by means of the scheme of Figure 7, the example given in the 

previous chapter. 

3. This paper, which is an amplified version of a paper presented at the Second 

Conference on Academic Writing, is divided into three main parts. 



4. Let us take into consideration, using the information given in Table 3, the most 

significant characteristics. 

5. This instrument, as is well known, will separate A from B. 

6. This workbook, which is aimed at non native students, contains some exercises 

practising academic writing skills. 

7. The results of the experiment, once they have been processed, will be used to make 

a full assessment of the advantages of that method. 

 

ИДЗ № 2 

Delete any redundancy. 

1. It provides the activity of installation of the software program. 

2. They consider the statistical information is of significant value.  

3. Bear in mind that the total value…  

4. Finish this paper is a difficult task. 

5. It should be yellow in colour and triangular in shape. 

6. We found that a=b. In particular, under certain circumstances a also equals c.  

7. As highlighted in the scheme reported in Figure 3 … 

8. Regarding X, it was found to be inappropriate. 

9. Figure 2 shows a graphical representation of the comparison of characteristics. 

10. Variability of data, shown in Figure 9, proved that a=b. 

 

ИДЗ № 3 

Correct the tense. 

1. They use this software for many years. 

2. They are here since Tuesday. 

3. This is the first time we conduct such experiments. 

4. They did not use that equipment for several years. 

5. It is the second time we write such scientific paper. 

6. Conclusions: we presented a new English teaching mythology. We showed that... 

We described some cases where… 

7. Recently, there was a sharp increase in Internet use. 

8. Currently, there has been a widespread concern about plagiarism. 

9. Last month there has been an academic conference in Italy. 

10. In the last year there was a reduction in interest rate. 

 

ИДЗ № 4 

Rewrite the sentences, use the passive voice. 

1. They removed the rust by acid-treatment. 

2. Some scientists have attempted to explain these results. 

3. Something had caused the steel angles to fracture. 

4. Such adverse event typically arise from the use of this medicine. 

5. They added an aerosol solution to make the effect visible. 

6. We are making much progress in the field of exploration. 

7. Somebody recently donated a large sum of money to the university. 

8. It is likely that the government will pass this decree next month. 

9. We show the results in Figure 2. 

10. They sent her in Cambridge last year. 

 

ИДЗ № 5 

finding synonyms: adjectives 

Write at least one synonym for each of the words / phrases in bold. 

1. It is straightforward to verify that … 

2. Malaria is the main cause of … 



3. Greening the Internet has become a central issue in … 

4. Many hypotheses regarding this system appear to be ill-defined. 

5. In their seminal paper of 2001, Peters and Jones … 

6. Kamos’s [23] assumptions seem to be realistic. 

7. Their approach is not well suited to … 

8. The traditional approach to sample collection is to … 

9. Our results were disappointing. However, … 

10. One possible application of our technique would be … 

 

ИДЗ № 6 

finding synonyms: adverbs and prepositions  

Write at least one synonym for each of the words / phrases in bold. 

1. Since the focus of the study was on a new system, we decided to … 

2. There has been some disagreement concerning whether x is equal to y or not. 

3. Several authors have attempted to define emotional intelligence, but as yet there is still no 

accepted definition. 

4. The fonts, i.e. the form of the characters, are of various types. 

5. Little is known about … 

6. Many experts contend, however, that this evidence is not conclusive. 

7. Statistical significance was analyzed by using SoftGather. 

8. The aim of this system is to increase performance. Consequently we. 

9. We chose this particular apparatus because it is inexpensive. 

10. ThesampleswerepreparedasdescribedbyJude [2010]. 

 



ПРИЛОЖЕНИЕ 2 

а) Планируемые результаты обучения и оценочные средства для проведения промежуточной аттестации: 

 

Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

ПК-2: способен применять в практике устной и письменной речи нормы современного иностранного языка 

ПК-2.1 применяет понятийный 

аппарат и адекватную 

исследовательскую 

методологию в избранной 

области научной / 

проективной деятельности, 

формулирует цели и задачи 

научного исследования / 

проекта, а также 

демонстрирует умение 

учитывать опыт исследований 

в смежных областях 

Перечень теоретических вопросов к зачету:  

1. Академическаяграмотность. 

2. Академическоеписьмокакспособакадемическойкоммуникации. 

3. Основныеособенностиакадемическоготекста. 

4. Системаакадемическихжанров. 

5. Академическаяэтикакакаспектнаучногообщения. 

Примерные практические задания для зачета: 

Задание 

finding synonyms: verbs  

Write at least one synonym for each of the words / phrases in bold. 

1. Last century this procedure was considered to be the most … 

2. Previous work has only focused on addressing the symptoms rather than the cause. 

3. Concerns have arisen which question the validity of … 

4. This paper outlines a new approach to … 

5. The aim of our work was to further current knowledge of … 

6. Vitous [2015] has provided a new definition, in which … 

7. A growing body of literature has examined [Ref]. 

8. An increase in the number of cases was first noted by … 



Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

9. Experiments with this system were conducted in 2009 by a group of researchers from … 

10. He claims that … 

Задание 

finding synonyms: nouns  

Write at least one synonym for each of the words in bold. 

1. This has many uses in the field of … 

2. A major defect of this procedure is … 

3. In this report we … 

4. A recent review of the literature on this topic [2012] found that … 

5. Southern’s group [5] calls into question some past assumptions about this procedure. 

6. The method is essentially the same as that used by Kirk [2009] with some changes. 

7. This component is fully compliant with international norms. 

8. The software application used to analyze the data was SoftGather (Softsiftplc, London). 

9. The main criteria for selecting the samples was not mentioned at all. 

10. In all cases patients’ consent was obtained. 

 

 
ПК-2.2 обосновывает выводы по 

результатам научного 

исследования / проекта, 

формулирует и аргументирует 

актуальность, теоретическую 

значимость и практическую 

ценность исследования / 

проекта 

Перечень теоретических вопросов к зачету:  

1. Лексические,грамматические,стилистическиеособенностиписьменныхакадемическихтекст

овнаанглийскомязыке. 

2. Пунктуация в академическое тексте. 

Практические задания для зачета: 

Задание  



Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

avoiding beginning the sentence with it is: 1 

Complete the second sentence so that it means the same as the first. 

1. It is possible to use several strategies to achieve these goals.                                                   

Several strategies … 

2. It is possible with this model to give the actual flow rate.                                                        

This model gives … 

3. It is certain / sure that the new laws will benefit nuclear research.                                           

The new laws will … 

4. It is mandatory to use X.                                                                                                            

X is … 

5. It is possible to demonstrate [Kim, 2014] that …                                                                      

Kim [2014] … 

6. It is anticipated there will be a rise in stock prices.                                                                   

A rise in stock prices … 

7. It is regretted that no funds will be available for the next academic year.                                

Unfortunately, … 

Задание 

avoiding beginning the sentence with it is: 2 

Rewrite these sentences so that they do not begin with it is. 

1. It is easy to carry out these tests. 

2. It is regretted that your manuscript does not fit the scope of the conference. 

3. It is possible that salaries will increase. 

4. It is important to clean the samples. 

5. It is necessary to define the stresses with respect to the original configuration. 

6. It is highly probable that all future implantations will be required to adhere to new safety rules. 



Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

7. It would be advisable to calculate the coefficients beforehand. 

8. It is reasonable to think that at least one value will equal X. 

9. It is possible to use the code for other purposes as well. 

 
ПК-2.3 использует различные базы 

данных, электронные 

библиотеки и электронные 

ресурсы, необходимые для 

организации 

исследовательской, проектной 

и иной деятельности 

обучающихся по программам 

бакалавриата и (или) ДПП. 

Перечень теоретических вопросов к зачету:  

1. Структуранаучнойстатьи. 

2. Языкнаучнойстатьи. 

Практические задания для зачета: 

Задание 

choosing the best subject to put at the beginning of the phrase 

Choose the best sentence (a or b). The parts in bold are designed to show you the main differences in the 

word order in order to help you choose the best option. 

(1a) The following are some examples of rare species: 

(1b) Examples of rare species are the following: 

(2a) Among the factors which influence longevity of seeds, of particular importance are temperature and 

moisture content. 

(2b) Temperature and moisture content are particularly important factors influencing the longevity of 

seeds. 

(3a) Sometimes 802.16 systems are referred to as Worldwide Interoperability for Microwave Access 

(WiMAX) systems in the trade press. 

(3b) In the trade press, 802.16 systems are sometimes referred to as Worldwide Interoperability for 

Microwave Access (WiMAX) systems. 

(4a) However, this operation is only defined for some nouns, which are called countable nouns. 

(4b) However, only for some nouns this operation is defined, these nouns are called countable nouns. 



Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

(5a) To do this exercise, you do not need to be able to understand the meaning of the technical words. 

(5b) You do not need to be able to understand the meaning of the technical words in order to do this 

exercise. 

(6a) A gradual decline in germinability and in the subsequent vigor of the resultant seedling, a higher 

sensitivity to stresses upon germination and eventually loss of the ability to germinate are generally 

recorded. 

(6b) There is generally a gradual decline in germinability and in the subsequent vigor of the resultant 

seedling, followed by a higher sensitivity to stress upon germination, and eventually a loss of the ability to 

germinate. 

(7a) This leads to the expression in the plasma membrane of AGEs derived from misfolded proteins, 

which are known to transmit to surrounding cells (Fig. 2). 

(7b) This leads to the expression of AGEs derived from misfolded proteins in the plasma membrane, 

which are known to transmit to surrounding cells (Fig. 2). 

Задание 

2 putting the key words first 

Rewrite the sentences so that they begin with a subject. There are several possible ways to do this as 

highlighted in the example. Just choose one way. There is no key to this exercise as there are many 

possible solutions. 

Concerning the role of education, it is given great emphasis in their society. 

= The role of education is given great emphasis in their society. 

= Their society gives great emphasis to the role of education. 

= Great emphasis is given to the role of education in their society. 

1. As far as religion is concerned, it plays a fundamental role. 

2. With regard to politics, the vast majority of politicians are men. 

3. In relation to performance, this increased in direct relation to the number of training sessions. 



Кодиндикат

ора 

Индикатордостижениякомп

етенции 
Оценочныесредства 

4. Concerning the side effects of the treatment, only one serious effect is currently known about. 

5. Regarding the best way to learn a language, several theories have recently been developed. 

 

Задание 

Напишите аннотацию к вашей статье на английском языке. 

 
 

б) Порядок проведения промежуточной аттестации, показатели и критерии оценивания: 

Промежуточная аттестация по дисциплине «Академическое письмо на иностранном языке» включает теоретические вопросы, позволяющие 

оценить уровень усвоения обучающимися знаний, и практические задания, выявляющие степень сформированности умений и владений, 

проводится в форме зачета.  

Зачет по данной дисциплине проводится в устной форме и включает в себя один теоретический вопрос и одно практическое задание.  

 

Показатели и критерии оценивания зачета: 

Критерии оценки (в соответствии с формируемыми компетенциями и планируемыми результатами обучения): 

− на оценку «зачтено» – студент должен показать достаточный уровень знаний не только на уровне воспроизведения и объяснения 

информации, но и интеллектуальные навыки решения проблем и задач, нахождения уникальных ответов к проблемам, оценки и вынесения 

критических суждений; 

− на оценку «не зачтено» – студент не может показать знания на уровне воспроизведения и объяснения информации, не может показать 

интеллектуальные навыки решения простых методических задач. 

 



 

 

 

 

 

 

 

 



Приложение 3 

Методическиеуказаниядляобучающихсяпоосвоениюдисциплины 

«Академическоеписьмонаиностранномязыке» 

Особенностиизучениятеоретическогоматериаладисциплины«Академическоеписьм

онаиностранномязыке»,определяемогоразделами,темами,зависятотхарактераучебно-научн

ойинформации.Освоениекурсастроитсяпопринципуотобщегокчастному:отособенностейко

ммуникацииобщегохарактерактекстуиегореализациивопределенныхсоциальныхусловиях. 
Изучениеособенностейакадемическогообщенияосновываетсянатеоретическоммате

риале,представленномналекционномзанятии,котороеподразумеваеткакпредварительнуюп

одготовку,такипоследующуюсамостоятельнуюработуввидепрочтениярекомендованнойуче

бнойинаучнойлитературы. 
Далее,врамкахпрактическихзанятий,происходитуглублениезнанийосновакадемиче

скогодискурса. 
Дляусвоениятеоретическогоматериаларекомендуетсяиспользовать 

информационно-справочныесистемысетиИнтернет«ГРАМОТА.РУ»,UsingEnglishforAcade

micPurposes(forStudentsinHigherEducation),печатныеакадемическиенормативныесловариис

правочники,онлайн-словариABBYYLingvo,MULTITRANидр. 
Проведениюпрактическогозанятия,какправило,предшествуетподготовкатеоретичес

койчасти:обучающемусянеобходиморассмотретьпредложенныедляизученияучебныевопро

сысамостоятельно,используявсевозможныересурсы.Далее,наосновеизученноготеоретичес

когоматериаласледуетвыполнитьпредложенныеупражнения.Языковыеупражнениянормат

ивногоилианалитического(редактирование,стилистическийижанровыйанализтекстов)хара

ктеранеобходимовыполнять,пользуясьсправочнойлитературой,словарями,предложенными

справочнымисистемамииинтернет-ресурсами.Упражнениясинтетическогохарактера(созда

ниенаучныхтекстов,аннотирование,реферирования)подразумеваютаккумуляциюзнаний,ум

ений,владений,полученныхнапредыдущихзанятиях,поэтомуследуетпередихвыполнениемп

овторитьусвоенныйматериал,воспользоватьсянеобходимымиконспектами,таблицами,инфо

рмационнымиресурсами. 
Самостоятельнаяработаподисциплинепредставляетсобойучебную,научно-исследов

ательскуюработуобучающихся,выполняемуюпозаданиюиприметодическомруководствепр

еподавателя,нобезегонепосредственногоучастия.Онавключаетвсебяизучениерекомендован

нойлитературы,подготовкуответовнавопросыдляконтроляисамоконтроля(втомчислеприпо

дготовкеклекционнымзанятиям),подготовкуконспектов,докладов,творческихработ,презент

аций,выполнениестилистическихиречевыхупражнений.Впроцессесамостоятельнойработы

рекомендуетсяиспользованиеразличныхтехническихиинформационныхсредствобучения.Д

лясвоевременногополученияконсультациирекомендуетсяпользоватьсясредствамиэлектрон

нойинформационно-образовательнойсредыинститута. 
Важнымэтапомсамостоятельнойработыявляетсясамоконтроль.Обучающемусянеоб

ходимопроизводитьревизиюсвоихзнанийпокаждойизученнойтеме.Еслинаотдельныевопро

сыуобучающегосянетответов,тонужнообратитьсякспискурекомендованнойлитературы,авс

лучаезатрудненийвпоискеинформации–кпреподавателю.Крометого,обязательнымусловие

мявляетсявыполнениевсехупражнений,предложенныхдлясамостоятельнойподготовки. 
Этапом,завершающимосвоениедисциплины,являетсязачет.Залогомуспешнойсдачиз

ачетаявляетсясистематическая,добросовестнаяработавтечениевсегопериодаобучения.Необ

ходимопомнить,чтоповторитьвсепройденноенепосредственнопередзачетомневозможно.Во

сновуповторениядолжнабытьположенарабочаяпрограммаучебнойдисциплины,методическ

иематериалы.Необходимовыявитьнаиболеетрудныеименееусвоенныеучебныевопросы.Гот

овяськзачету,полезнопросмотретьзаписитеоретическогоматериала,конспектыпервоисточн

иков,подготовленныетаблицы,материалыподготовкикпрактическимзанятиям.Обращатьсяк

преподавателюзаконсультациямииразъяснениямирекомендуетсяпослетщательногопродум

ыванияматериала.Безэтогобеседаспреподавателемнеизбежнобудетноситьповерхностныйха



рактери,главное,непринесетжелаемогорезультатадляобучающегося.Всеэтопозволитуспеш

носдатьзачет. 
Контрольнаяработасостоитизрядаречевыхзаданий,итогомвыполнениякоторыхдолж

енявитьсяакадемическийтекстилитекст,реализуемыйврамкахпрофессиональнойкоммуника

ции,следующийвсемнеобходимымпринципамиправиламкоммуникативнойэффективности.

Тоестьконтрольныезаданияподразумеваютдемонстрациюобучающимисякомплексазнаний,

умений,навыков,необходимыхдляосуществленияэффективнойакадемическойипрофессион

альнойкоммуникации.Дляуспешноговыполненияконтрольныхзаданийнеобходимоповтори

тьтребуемыйтеоретическийматериал,проанализироватькачествовыполненияпрактическихз

аданийназанятиях,учестьдопущенныеошибки,составитьалгоритмпостроениятекста,неигно

рироватьэтапыязыковойиречевойрефлексии. Контрольнуюработуследуетоформитьв 

соответствииспредъявляемымитребованиями,представитьсвоевременнодлявозможности,в

случаенеобходимости,доработкиивнесенияисправлений. 

 


